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Rozhovor 

" CHTEL JSEM 
Z BARRANDOVA UDĚLAT 

KRÁSNOU A BOHATOU NEVĚSTU 

Rozhovor s Václavem Marhoulem 

Martjn Švoma 

Václav Marhoul (* 1960) absol\'ornl Střední pr~mys lornu š kolu fi lmovou v Čimelicích a obor 

produk('c na FAM (1984). Pozděj i pt1sobil jako produkční divadla S kle p a v produkčních pro

fes ích ve Filmo\'ém s tudiu Ba rra ndov. S Tomášem Vorle m produkoval filmy PHAŽSKÁ Pt~TKA 

( 1988) a Kout{ ( 1990). V lis topadu 1989 ved l na Barrandově s távkový výbor a Občanské fó

rum, na podzim 1990 se s ta l ředite lem s tudia, v le tech 1991- 1992 se pod íle l na j e ho privatiza

c i. Z funk<' e frditele společnost i AB Barrandov byl defin itivně od volán po sporech s novými 

vlas tníky v roce 1997. V současnosti vlas tní spo lečnost Si lver screen, v níž realizoval a sám re

žírova l fi lm M AZAN,. FILIP (2003) podle vlas tní divadelní hry. Je spoluzakladatele m výtvarné 

skupin} T vrdohlaví. 

* * * 

V<1.fo pt1soben[ na Barrandově by se dalo rozdělit do tří etap. První představují Léta 1990 

až 1993, kdyjste byl ředitelem ještě státníhofilnwvého studia, druhou léta 1993 až 1994, 
od privatizace po vaše první odvolán[ z funkce ředitele, a pak návrat v roce 1994, po kte
rém jste l'e funkci pracoval až do druhého odvolán[ v roce 1997. 

Já bych to ješ tě doplnil o čtvrté období - všechna la léta, která jsem na Barrandově s trá

vi l do roku ] 990. Jednak jako zaměstnanec, asis lenl a zástupce vedoucího produkce 
v le tech 1984 až 1986 a pak i na volné noze, když jsem pozděj i produkoval filmy To

máše Vorla PHAŽSKÁ PĚTKA a KOUŘ, jehož přípravy přerušil lis topad 1989. Říkám to pro
to, abych zdurazni l, že v roce 1990 lo ne byl ná tup nějakého c izího č lověka do funkce 

ředite le . 

Ředitelern Barrandova jste se stal poté, co jste tam v Listopadu 1989 vedl stávkoz1ý výbor. 

Já j cm tehdy na shromáždění zaměstnancu vyskoči l na pódium a vyzval jsem je do táv

k). To nikdo jiný neudělal. Bylo lo v lastně poprvé, co jsem „šéfoval" Barrandov. talo e 
to 22. lis topadu 1989. 
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S jistou nadsázkou by se tedy daLo říci, že jste tak „odstartoval" samotný počátek cesty 
k privatizaci Barrandova. 

To tedy hodně přeháníte! Ješ tě 23. listopadu přiběhla na setkání zaměslnancl'i hysteric
ká maskérka, která křičela, že na Prahu jedou tanky, že nás rozstřílí na had1·y a utopí 

v krvi. Měli jsme tehdy úplně jiné problémy, někteří chtěli z ateliérů utíkal, vystupovali 

ze stávkového výboru. Vyděs ila je představa, že se budou v Praze stavět barikády. Já j sem 
ve funkc i vedoucího stávkového výboru a šéfa Občanského fóra setrval je n dva měsíce. 

Chtěl jsem dělat film. A taky jsem ho dělal - s Tomášem Vorlem jsme natáčeli KouŘ. 

Skončili j sme v květnu 1990. Pak mi zavolal Zdenek Sirový z FITESU, a snacl clíky mé

mu kreditu z období revoluce a snad Laky kvl'ili Lomu, že s i mě zařadi li j ako raclikála, kte

rý bude schopen provést změny a nebát se, mi nabídl post řed ite le Barrandova. Já jsem 

to ale odmítl. 

Pak jste se ale zúčastnil konkurzu. 

Zde nek Sirový mi pak volal dost často a trpělivě. Nakonec mě zlomil , takže jsem souhla

sil, ale je n za předpokladu, že se vypíše konkurz. Oni mě totiž chtěli pl'ivodně do té funk

ce jmenovat jen tak. Tenkrát ještě existovalo Ústřední ředi tels tví Československého fil
mu, pod které všechny podniky spada ly, vedl ho náměstek jménem Pivoda. Ten by mě do 

funkce po dohodě s FITESEM jmenoval. A to se mi nelíbilo. Nakonec byl konkurz vy

psán, přihlásili se dva dalš í ka ndidáti, z nichž jednoho později , jak já říkám, „osvítil 
zdravý rozum", takže odstoupil. Oba byli vedoucí produkce, jede n z ni ch byl Petr Čapek, 
ml'ij šéf z filmu PAPILIO. Zúčastnili j sme se tedy konkurzu je n dva. 

V té době už byLo jasné, že model kinematografie se musí změnit a že to zasáhne i Barran
dov. S jakými představami o budoucnosti jste nastupoval do funkce? 

Já jsem se s těmi představami nikdy netajil. Nejen na Barrandově, ale i v Občanském fó

ru a jinde . Tenkrá t bylo zvykem vést všude veřejné diskuse a já jsem vždycky říkal, že 

Barrandov má přezaměstnanost, že vyrábí ideologické filmy a tak dále, a že se Lo musí 

změnit a počet zaměstnancl'i snížit. Říkal jsem to i na konkurzu. Na rozdíl od mého pro

tikandidáta, který byl vybaven rl'iznými papíry a grafy, jsem ta m seděl bez ničeho a mlu

vil j sem spatra dvě hodiny. Mou výhodou byla mnohaletá konkrétní zkušenost. Věděl 

jsem, ja ký druh lidí lam funguje . Není pravda, co mi později předhazovali , že jsem vy

hodil „ profesionály". Tihle barrandovští „profesioná lové" mi dlouho pili krev, nezažil 

jsem snad línější a neschopnější lidi. Barrandov jsem nepovažoval za nějaké centrum 

lidských a řemeslnických di vu . Zažil jsem v jednotlivých dílnách lidi , kteří poctivě pra

covali , ale i Ly, kteří na to úplně kašlali. Osvětlovače, kteří nechtěli pracoval, byli na

prosto neochotní vyhovět režisérovi. Všechno byl pro ně problém. Kazili nám film y. 
Vzpomínám si na natáčení povídky „Směr Karlš tejn" z PRAŽSKÉ PĚTKY, kdy jsme toči li 

v lese jeden složitý záběr a já jsem dal přivézt na plac oběd o d vacet minul později. 
Osvětlovači se neu věřitelně rozzuřili a jejich šéf, odborář, strčil do polévky teploměr, 

řekl, že je o dva stupně studenější, než je předpis, a že on i odmítají pracoval. Tak jsem 
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jim řekl, ať se s balí a jedou do Pra hy, že už je nechc i vidět. A byl z toho průšvih , ne pro 

mě, a le pro ně, protože se jednalo o vylože nou buzerac i. Byli tam řidiči, kteří rozhodova

li o tom, kdy bude konec směny, s tavba, která ne byla schopná rychle zatlouc t hřebík. 

Z tohoto pohledu ta moje nenávis t - a já se nebojím to s lovo použít, mám na my li ne
niív is t k té le nosti u tuposti - byla tak obrovskií, že j sem opravdu nebyl v zuje tí senti

mentu. 

NechC' i říct, že byli takoví vš ic hni. Našlo se tam mnoho schopných a nadaných. Ale roz

hodně j sem Barrandov nev iděl černobíle. Ba rrandov byl s ložitý problém. 

Aby('h lo dokonč il - nikdy j sem se s těmi názory ne taji l. A všic hn i to s ice rád i poslou

chali, ale nikdo ve skutečnos ti nevěřil tomu , že se lo s ta ne . A pokud se to s ta ne, že se to 

bude týkat pn.ívě jeho. Spousta mých zná mých a kamarádu předpok láda l a, že je z toho 

jaks i V) ne('há m. Jenže já jsem to realizoval s tylem „ padni komu padni" . Osobní vztahy 

ne hrá ly žádnou roli . A to byl pro mnoho lidí šok. Mě li pocit, že jsem je zradil, že právě 

oni měli zl'1 lat. Dneska už to nikomu zas až tak zvláštní nepřijde, že se propouští, a le 

tehdy se p a l rok 1991 ! Pro spous tu lid í to bylo něco nepředstavitelného. 

l/ž Lehdy se začal rodit privatizační projekt'! 

Kde pak, to skáčete moc dopředu ! Mus íte s i u vědomit, v jaké situaci Barrandov v té 

době, na pře lomu le t 1990/91 vl'1bec byl. Odl. ledna 1991 se ruš ilo Ústřední ředitelství 
Českos lovenského fi lmu , a tím pc\dem se rozpad la veš ke rá ekonomická s truktura filmo

vé výroby. Do té doby to fungovalo tak, že veške ré příjmy z jednotlivých podnikli šly na 

Ústřední ředite l ství a všechny pe níze se přerozdě lovaly zase zpátky. I z Ústřední půjčov
ny fi lm l'1, kte rá už te hdy dis tribuovala ame ric ké film y, všechny zisky končily tam. Ba r

randov měl z toho ročně 300 milion u korun , což by i na dnešní dobu byly velké peníze . 

V přepočtu na dnešní ceny by to bylo ko lem miliardy korun určených na výrobu filmu. 

A to v"(echno, ze dne na den, 1. 1. 1991, skončilo! Nikdo neměl a ni korunu. Místo mi

lia rd) ne bylo nic . e byla jediná koruna nějaké státn í dotace. 

Takže úplně prvotní ekonomic ká transformace Ba rrandova, ta nejkrvavějš í a nejboles ti

vější, byla da ná obyčejným sels kým rozumem. Ve c hvíli , kdy zaměstnáváte 2 700 lidí 

a ne má te pe níze na výpla tu, má te opravdu problém. Je leden a vy nemáte v kotelně uhlí 

a ne máte čím topil. Máte ve výrobě pě ta třicet fi lmt1 a nejsou na ně peníze. Tahle první 

fáze trvala ('e lý rok 1991. Došlo k propouštění, ke zrušení filmu ve výrobě. Já j sem ne

cha l dokonř it je n os m, Ly, které byly s koro hotové. A j e n jeden fi lm j sem povolil clo výro

by od zařátku , a lo byla OBEC Á ŠKOLA Honzy věráka. Jina k n ic . Propouš tění proběhlo 

v březnu a odeš lo 1 700 lidí. To by i dneska vzbudilo poměrně velkou mediální pozor

no l , my lím propustit tolik zaměstnanců . Faktem zůstává, že se mi podařilo radikálně 

sn íži l nák lady, ZťLlš il jsem služební au la, předplatné novin, šetřili js me na všem. 

Tím se o-.šem nic nevyřešilo, bylo třeba odněkud sehna l pe níze na provoz a výrobu. 

I kd) byste Barrandov zavřel a neb) la lam an i noha a nesvíti la by ta m ani j edna žárovka, 

lak jt>n na lt>rnpt> rování huclov a na 1ÍřPln írh odpisP<'h hy lo s lá lo pořácl l 00 mi l io111~ roč

ně. Z toho vyplynulo, že Barrandov musí zapomenout na svou trad iční roli producenta 

českýc h film l'1 a celá strategie se mus í přesunout na pos kytování zakázkových služeb. 

Ale otázka byla komu. Tradičním zákazníke m byli Němci, hlavně Bavaria film , je nže 
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ěmecko se sjednotilo a Němci zdědili Babelsberg, celou bývalou DEFA. Ne::;kromně se 

domnívám, že moje tehdejší úvaha b) la právná - ěmci k nám chodit už ne budou, pro

lože budou v rámc i národ ní pospolito ti prosazovat Babelsberg, musíme e oriente)\ al na 

a nglosaský svět. Nechal jsem te hd y vyrobit Vláďou 1ichálke m a Mar·tinem Duhou vl'1 -
bec první showreel Ilananduva a :, n ím ::ie uskutečnila první ces ta du USA, kde Leltd) 

nikdo nevěděl , kde Barrandov j e . Někteří chytřejš í mluvili o Švýcarsku. Te prve v lis to

padu 1991 vykázal Barrandov prvn í účetní zis k a vyhrabal se z toho úp l ně nejvě tšího 

hnoje. 

A te hdy byla vládou vyhl ášena tzv. velká privatizace. Vláda vypracovala seznam tzv. prv

ní vlny a Barrandov tam byl zařazen . To ne byl výmysl od nás, a ni od nějakých s pe kulan

tů. O Lom rozhodl s tát v osobě Klause, Kočárníka, Dyby atd. , na prosto direktivně . Ž<ídná 

dis kuse se na tohle téma neved la. Zařadil i nás na jede n seznam s ČKD Praha, Škodou 

Mladá Boleslav a s tovkou dalš íc h velkých podniki1. Otázka už byla j en jak lo pr<)\ ést. 

J á j e m tehdy nějak naprosto podvědomě, aniž bych k Lomu měl důvod, nevěřil kupónové 

p ri vatizaci. Měl jsem zkušenost, že domluvit se na něčem ve vedení i s deseti lidmi je 

problé m, natož kdyby těch lidí bylo deset tisíc a větši na by jich o fi lmu nic nevěděla. 

Na kom záleželo, jaká forma privatizace bude zl'Olena'! 

Na vedení podniku. To muselo ze zákona zpi1sob privatizace navrhnout. Na výbě r b) la 

kupónová me toda, prodej zahrani čnímu pa rtnerovi nebo tzv. přímý prodej českým , re

spektive československým občani1m. Tato ces ta měla pravidlo, že se prodávalo jen za 

účetní cenu. Někdy Lo byla výhoda, jindy nevýhoda, protože exis tovaly maje tky, jejic hž 

tržní hodnota byla hluboko pod hodnotou účetní, a naopak. To byl i případ Barrandova, 

j e hož tržní hodnota byla nepoměrně vyšší. Účet ní hodnota byla 500 milion l'1 korun a b) la 

j a ně určená zákonem o účetnictví. Takže vé t diskus i o tom, j a k mohl někdo koupit Ba r

randov „pod cenou", je bezpředmětné . Bylo Lo na základě platných zákonl'1 a a · i b)ch 

byl na hlavu, kdybych s tím nesouhl asil, kd yž to bylo výhodné . 

My js me Led y rozhodli o privati zaci přímým prodejem, a le musela lo ješ tě sc hválit vláda, 

ministe rstvo kultury a Fond národního maje tku. A dalších asi patnáct in Litucí. Celé Lo 

trvalo tři čtvrtě roku . A te prve když Lo všic hni schválili , začala ta obrovská bitva o Lo, 

jak to v lastně prakticky koupit. Založil j e m za Lím účelem společnost Cineponl, pozdě

ji AB Barrandov a dopus til jsem se té c hyby, že j sem byl demokrat a všem j sem dal s tej

ný podíl ja ko sobě, což se nakonec obrá til o proti mně. Nicméně já nechtě l , abychom 

si vypůjči li od ba nky a zaplat ili Barrandov j ednorázově, protože bychom zba nkrotovali. 

My js me pi1l milia rdy neměli a Barrandov ne mohl v dohledné době ta kovou ěá tku vy
produkova l. Horko těžko j sme dali dohromady mi lion , a bychom měli na zákonem s tano

vené zák ladní jmění a kciové spoleěno Li. Proto j sem vyjedna l na v ládě a na Fondu ná

rod ního majetku, aby se kupní cena ·plácela po dobu deseti le t bezúročně, s dvoule tým 

odklade m na začátku. Samozřejmě, mo hl j e m, jako tehdy s pousta českých gnfali}, jít do 

ba nky a půjčit s i 500 mil ionu s tím, že už to ni kdy nikdo ne uvidí. A Lomu, kdo by Le n 

úvěr podepsal, dá t z toho d vacet. Byl lo Di voký západ, ve kterém jsem, troufá m s i říct, 

hrál podle pravidel. Při jedná ní na v ládě j em měl lu výhodu, že jsem mohl dokázat, že 

s távaj ící management už s Barrandovem něco udělal , de facto ho zachrá nil a my lí to 
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s n ím 'vážně. Ale proti mně s tá la celá uměle<'ká fronta FlTES, kte rá změněnou s ituaci po 

li stopadu \ l'1bec ne pochopila . 

Jak došlo k lomu, že se postoj FITESU k vám tak změnil! 

Jed en důvod jsem zmínil už dříve : spous ta lidí nevěři la tomu, co jsem říkal. A pa k, bylo 

mi tehd) devětadvacet le t. Oni s i možná i mysle l i, že když jsem tak mlad ý, udě lají i ze 

mě kašpá rka, kte rý bude pos louc ha t j ejic h příkazy. A že mě ani ta funkce neopravňuje 

dě la l nějakéi velkéi rozhodnutí. Ale lo opravdu hodně špatně odhadli a podcenili mě . 

Mnohokrá t j sem by l na FITESU na kobereč ku. Dodnes má m v paměti , j a k s i mě jednou 

pozvali na s<'hl'1zi do Domu železničářů na Náměstí míru, a bych se ta m zpovída l jako 

před in kvizicí. Předs tav te s i pět sel lidí v sále a všic hni na vás křičí, js te veřejný nepří

te l řís lo jedna a nejradši by vás lynčova li , ne bo de fe ne trovali na Mírá k. To bylo docela 

drs né. A přitom j sem se opravd u snažil, třeba u těch výpověd í, s ituaci všem trpě li vě vy

S\ ě tlcn a l. e podepsal jsem najedno u tzv. od zelené ho s tolu sedmnáct sel výpověd í, a le 

\Še<'hn) l) lidi postupně osobně oslovil - amozřejmě po s kupinách - a všem j sem řekl 

do oří, jaký je s tav věcí a že jiné výc hodi s ko nevid ím. A pokud mají jiný nápad , ja k vy

dě la t na S \ é pl a ty, aby mi ho navrhli. Ale větš inou s tá li ja ko zařezaní. Někteří se mi ješ

tě s má li , prolože ve mně vůbec nevidě li ředite l e. Mě l jsem d žíny a ruksak na zádech , 

a oni by li zvyklí na ta tlus tá komunis tic ká pra ala, kte rá j ezdí šestsettřináctkou a nemů

žou d á t a ni s te hna k sobě. Já j sem jezdil na Barrandov a utobusem. To vůbec ned okázali 

pochopit. Smá li se m i te nkrá t lidé z De rma <'o lu, když j sem jim říkal, že konkure nce na 

trh u bude ob rovs ká a že bychom mohli zkus il vyrábět léčebnou kos me tiku. A lo je dnes

ka doce la d obrý byznys . 

Jaké byly poměry mezi akcionáři Cinepontu, později AB Barrandov? Obecně se tvrdí, že 
lam rznikly dm znepřátelené tábor)~ jeden kolem ťás, prosazující mezinárodní servis, 
a druh/ kolem mšich odpi1rcf1, kteří byli údajně orientovaní spíše na domácí projekty. 

To nen í přesné. Co se týče výrobn í náplně, byli j me všichni zajedno. Bylo evide ntn í, že 

Ba rrandov mliže vyděl a l je n na zakázkovýe h s lužbách. Ale ta ky jsme chtěl i dě lat české 

film y a dělali js me je, přestože jsme dáva li pe níze je n do tří až č tyř projektu ročně a přes

tože jsme ne ustá le čelili obv iněním, že žádné nedě láme . Na některé z nic h jsem dodneš

ka hrd ý. Třeba na KR \'AVÝ HOM,\ N Ja rdy Brabce, za kte rý jsem se pra l a prosadil jsem ho. 

Takový fi lm hy dneska vůbec nevznikl! Stejně ja ko Z Áll ADA HLAVOLAMU od Pe tra Kotka 

ne bo Dol\ G10 bratrE1 Caban u. Když jsem v roce 1997 odc háze l, nechal jsem s i vyje t 

sezna m. Za těch sedm le t js me se koprodukčně podíle li asi na Lřiceli českých filmech. 

A některé jsme pla tili vy loženě ze svého. 

V tom led ) p roblé m nebyl. N icméně j s me měl i jinou koncepc i řízení. V ž i votě obecně 

pozná te ch a druhy lidí. J edni ne\'ědí, co j e čeká za rohe m, a mají to rádi , a druzí za te n 

roh raděj i nejdou, protože to nesnáší. J á patřím k těm prvn ím. Baví mě ri s koval a něco 

zkoušel. Kd) ž to převedeme do teorie řízen í, první typ sází na individual is mus, o obní 

zod po\'ědno · t, vlastní rozhodován í. Druzí jsou nídi v jakéms i s tádu, kde ta odpovědno l 

ne 11 í ad re · ná . 
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Ve chvíli , kdy jsem řekl , že Ba rrandov bude decentralizován. což v lids ké řeC:i zna me ná, 

že nevíme, co bude za rohem, a že se podnik rozdělí na 16 divi zí, z nic hž každ~1 bude ope

rovat ama pod svým j ménem a vla tním ba nkovním úč tem, a kdy každý ředitel hude 

zodpovědný sám za sebe, s tím, že se funkce náměstků zruší, nastal u druhé ho typu lidí 
problém. Taky čás t akc ionář~, kte1·ých by lo 26, t vořili prá\ ě ti 11á111 ě:stc i. Před:sta\te s i, že 

před loupíte před akcionáře a řeknete jim, že jim zruš íte funkce. Ale jiná ('e ' ta nebyla, 

Barrandov začal po těch dvou le tech zamrzal. Bylo potřeba jej zefektivnit a změnit truk

turu řízen í. A taky bylo potřeba, aby Li lidé přija li Barrandov za svůj. Řídící pracovníc i 

mus í mít pocit, že pracují pro sebe . Princ ipy decentrali zace tu nechci popisoval, je to pří

liš s ložité. DL'ilež itější je druhý problém, kte rý nastal a kte rý jsem s i neu vědomil. 

Předstoupil jsem před ně a přednes l j sem jim - ve svých třiceti le tech - svou vizi, že 

za de e l až patnáct let z toho s tudi a opravdu něco uděláme . Patnác tile tý plán . Je nže mi 

nedoš lo, že některým z nich je přes pade át le l. Pro ně to bylo pozdě. A někteří začali 

přemýšlet. Chtěli prodat a mít pe níze . 

Zatímco j á jsem chtěl budoval a lavět. Přes ja ně vyjádřený odpor jsem pak tra '( li vou 

ilou vůle tu vizi prosad il na va lné hromadě, která e konala v jedné hospodě na Zlícho

vě. Trva lo Lo celý den a j á celou dobu bojoval proti většině . Nakonec jsem V) hrá l, pře-

vědčil j sem je. Nebo j sem s i Lo a poň hloupě myslel. Za týde n j sem odjel na Šumavu 

číst nějaké scénáře. A oni mě zatím sesadili. To bylo na jaře 1994. Vrá til j sem se na Bar

randov a zavolali mi Theodor Pištěk s Miros lavem Ondříčkem, kteří byli mluvč ími těc h 

„ renegátů", a pozval i mě do restaurace Heykjavík v Karlově ulic i. Tam mi řekli , že bylo 

rozhodnuto o mé m odvolání, že Lo dos tanu v pondělí písemně na s tl'd a že mám č ty řiadva

cet hodin na opušlění Barrandova. 

Kdo další byl mezi „renegáty'"! 

Většinu těch lidí nebudete znát. Byl mezi nimi třeba Petr Prejda, ale i Miloš Forman. Kaž

dopádně toho pak zej ména Pištěk Ondříčkem litovali a Mire k se mi za to ča · od ča ·u 

omlouvá dodnes. Oni s ice by li akc i onáři , a le vla tně na Barrandově nikdy ve vede ní ne

pracovali, neměli ode mě info rmace. J <1 udělal c hybu, že jsem s nimi málo komunikoval. 

Byl jsem strašně přepracovaný, pořád jsem sedě l v kanceláři , a při lom všem j ·e m zapo

mně l , že je třeba dělat taky politiku. Zalínwo mí nepřáte lé politiku dělali neu tále. 

Proč jste se tenkrát nevzdal? 

Poc hopil jsem, že mým protivníkům jde o peníze, ne o budoucnost Barrandova. Takže 

pokud seženu peníze a ch ytře se lo naaranžuj e, podaří se mi koupit jejich podíly. Zača l 

jsem obcházel všechny banky. Ale je likož j em nikomu nenabídl úplate k, a ani b) mě lo 

ne napad lo, žádná banka mi - „překvapi vě" ! - nepůjčila. Přitom lob) la zla tá doba Soud

ku a S te hlíku. 11 Vzpomínám s i, jak jsem byl jednou u Václava Havla na disku i \e 'ile 

l ) Lubomír Soudek b) I ředitelem a šéfem př(·clstaH·nstrn Škod) Plzeň od roku 1992 až clo ocholání' únoru 
1999. O rok později byl ob' i něn z nez;H,onn)<"h finanl-níc·h transakeí, které se t)kal) údajně 11('\ ) hod
n)ch Ú\ěrů Soudkově firmč- NF.:Ho. posk)tornn)d1 z prostředků Škod) Pl zeň. T)tO pujn) mt~I) ' lc
teC"h 1995 až 1996 dos<íhnout :-300 mil ion~1 korun. \'lad i mír Stehlík. ' 90. letec·h šéf ocelúř„kého pod ni ku 
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Amál('t', kam byli pozváni kapitáni českého prl'1my lu - bylo jich asi čtyřicet, ředite lé 

největšíc.:h podniku v Čechách. A Vašek se nás pta l, v čem spatřujeme největší problém. 

Já jsem řekl, že nemůžu sehnat dobrý úvěr a že na trhu nejsou peníze. Tenkrát tam tál 

právě Lubomír Soudek a přede všem i se mi vysmál, že jsem úplný idiot a neschopný 

111a11ažer, když s i neumím sehnat finance. To by la hrL'tza. Přišlo mi, že mě všichni pova

žují za pitomce. Teprve pak j sem se dozvědě l , jak lo dělal on - převáděl mezi svými fir

mami s tovky milionu a banky obelháva l. 

Po nějaké době jsem potkal jednoho archi te kta, kte rý pracoval pro finanční skupinu 1. Si

las, byla lo leasingová s kupina ze severní Moravy. Poradi l mi , že oni by mi ty peníze moh

li pl'1jčil. Tak jsem se s nimi sešel a opravdu js me s i p lácli - půjčili mi 14 7 mi lionu. 

Pak jsem najal producenta Jaroslava Boučka, kte rý se začal tvářit, že má peníze, a nabí

zel těm mým nepřátelům, že jejich akcie odkoupí. Tak se taky s talo. Zároveň jsme měli 

uzavřenou smlouvu, že veškeré nakoupené akcie po šesti měsících - abychom neplatili 

daně- převede na mě. Už předtím na mě smluvně převed l hlasovací právo. Tak jsem kou

pil všechny vé nepřátel e, s výjimkou Ondříčka, Pištěka, Formana a dalších , kterým ope

níze nešlo a kteří dodnes zůstali - s polu e mnou - minoritními akcionáli. 

Pak jsem sezva l valnou hromadu a jako v hloupé m americkém filmu jsem jim řekl, hoš i, 

já vla Lním 75 procen t a vy máte všichni padáka! Nešlo o pomstu, a le o něco, co bylo tře

ba udě l at, ab} mi podruhé nevrazili kudlu clo zad. Jedna věc j e odpouštět a druhá neza

pomínal. Já jsem jim všem odpus til, a le zároveň jsem nikdy nezapomněl. 

Zdá se, že projekt Barrandova byl pro vás opravdu dliležitý. 

Věnoval jsem mu sedm le t života. Každý den. Je lo moje dítě. Já nejsem speku lant, ale 

entuzia la. Mým velkým vzorem byl Miloš Have l. Měl jsem fotku starého barrandov

s kého vedení na stěně v kanceláři. Čet l j sem Havlovu knihu o zak ládání Barrandova.21 

eskromně jsem se považoval za jeho následovníka. A kapitalismus mě strašně bavil. 

Takový te n baťov ký, kdy člověk usilovně pracuje a dělá strašně moc pro budoucno l. 

Lidé mě neu Lále podezříva li a napada li v novinác h, že rozkrádám Barrandov, že rozpro

dá m pozemky. Uplynu lo sedmnáct le t od privatizace a nic rozprodáno a rozkradeno není. 

Ani noví majitelé, ke kterým mám velké výhrady, Barrandov nerozprodali a nerozkradli. 

A dnes už naštěstí nikoho takové věci ani nenapadají. 

Je hrozně těžké čelit pomluvám. To je, jako když vám je deset let a někdo napíše křídou 

na zed' va~eho domu „ Martin kouří". Ačkoli to ne ní pravda. A přečte si to váš otec a vra

zí vám facku a pUi se, jak je to s tím kouřením. A prohledává vám kapsy a vy máte jen 

s lzy na krajíčku a poc it nespravedlnosti. Cíti l jsem jako straš nou nes pravedlnost, že mě 

i lidé, jejichž film ťt jsem s i vždycky vážil , odsuzují a panuje mezi nimi totální pres ump

ce viny. Dodnes s i někteří myslí, že jsem č lověk úplně bez skrupulí, kterého zaj ímá jen 

Poldi Kladno. kten~mu ji:' pfipiso\'ána 'ina za jeho típadek, byl později spolu se s \·ým synem 1arkcm 

:tťhlíkem oln iněn ze zneuŽÍ\'ání inforrnad' ob<'hodním s t:rku a porušo\'ání povinností při správě eizího 

maj('tku , kd)ž neoprárněně vložili část majetku oeeláren do no\ě založené firmy Poldi Stef:'I. Škoda byla 

'~ (-í;dena na dee než 300 milionu korun. (Podle zdroj u ČTK a Hospodářsk_ých noán.) 

2) \ ádm ~laria 11 a\ e I, Mé rzpomínky. Praha : N L 1 199:~ . 
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majetek. A já jsem s tím musel žít. Člověku se nežije dobře jako 'eřejnému nt"'příteli. 
eb) I den, aby mě v novinách někdo nějak)m zpl'1sobem nenapadal. Samozřejmě. poz

ději to \'Šechno utich lo. Ukázalo se, že to není pra\'da. že Barrando\ je s<'hopt>n fungo
val, že přicházejí zahraniční zakázk), měli jsme zisk. 

S jakým,i záměr)' podle vás l'Slupomli do Barrandom lidé z 1. Silas, později .l1oraria 
Steel? Proč jste se pak s ni mi dostal do sporu'! 

Oni samozřejmě nevědě l i o Barrandovu nit. A bohužel o něm dodnes nevědí tolik , kolik 
by bylo třeba. Přestože se už hodně naučili. Nejsou to lidé od filmu a ten podnik má svá 
specifika, která oni v životě nepochopí. Každopádně do toho šli proto. že \(~děli, že se za 
málo peněz dostanou k velkému majetku. Barrando\' se kupoval za 500 milion l'1, jeho 
tržní hodnota se podle mého názoru pohybovala okolo miliard). ěkteří li dé to odhado
val i na dvě a pul nebo i tři, a le lo je hloupost, protože tržní cena se řídí nabídkou a po
ptávkou. A 1. Si las se dostala za cenu 14 7 milionu k majetku' hodnotě miliard), re::.pek
tive k podílu na něm ve vf" i 75 procent. Takže ,· iděli, že je lo dobr·) obchod, skoro „kauf 
toletí". Vypuj{ené peníze jsem jim' rátil v akc ionářském podílu. Tím pádem jsem tam 

ly lidi přitáhl, a když mi lo někdo vytýká, tak to beru. Má pravdu. Na druhé straně, co 
jsem mě l dělat, když mi žádná banka nepl'1jčila a nikdo jin) se zkrálka nenašel"? 
Lidé z 1. Si las do toho tedy š li č- i s tě sels kým rozumem. Co s Lím budou později dě lal , lo 
ještě vl'rbec ne tušili. Ještě neex istova la Ž<:'Íclná Morav ia SLeel ani plán na koupi Třinec
kých železáren. Ve chvíli , kdy se k Barrandovu dostali, mi nechali úpl ně rnlnou ruku. 
To musím uznal. Moh l jsem dosadit ~vé lidi , provést decentralizaci. To ce lé trvalo skoro 
rok, pak se firma začala obracel Lím směrem, kam jsem chtě l. Nedobytné pohledá' k) 
kle ly o čtyři cet procent, zv)ši la se efek ti vita jednotlivých divizí. Za{ali jsnw \Íc '~dě
lávat a tak dále. Abych to zjednoduš il , ' 'Í ledek decentrali zace splnil úl-el, h)lo \Íce lidí 
odpovědných za sebe sama a S\OLI pníci , své zákazník). Z mého pohledu to h) I ale jen 
další krok. I tak zbylo mnoho lidí, kteří by jako zanícení srnzáci nejradši dál plnili roz
kazy' centrá lně řízeném systému, který já nesnáším. Já jsem byl horizontali sta, oni 'er
tikalisté. Hovno padá shora. A lo nesnáším tak). 
Decentralizace byla dokončena v roee 1995, o rok později vznik l holding. Ol'1vod zalo
žení holdingu vyplynul z rozdílu mez i majetkem, který Barrandov reálně \ las tnil, mezi 
jeho tržní cenou, jeho účetní hodnotou a zákl adním jměním společ-nosli. V ro('e ] 996 
bylo zák ladní jmění společnos ti stále jen jeden mi I ion korun , celá dlouhá léta nedošlo 
k jeho navýšení. A protože nikdo, ani l. Si las, nech těl dát reá lně ně kolik desítek milio
nl'1 na navýšení, rozhodlo se, že se Barrandov rozdělí na holding, tvořen) Č'l) řrn i z<:ík lad
ními s ložkami: AB Barrandov jako mateřská společ-nos!, Barrandov Biografia, ktt"'rá se 
zabývala produkcí filmu a di stribud, Barrandov Studio, zaměřené čistě na výrobní ~l už

h), a Barrandov Panorama, který spraven a l pozemk) a další nemo,·itosti. Po lup h) I ta
kový, že purndní Barrandov s i nechal znaleck) ocenil jmění, majetk) a knO\\-hcn' a lo 
vše vložil do dceřinýc h spolcl-noslÍ jako zák ladní jmění. Cílem b) lo, ab) se koneč-ně pro 
jevila skutečná hodnota BarrandO\ a, jeho tržní s íla. Já jsem patřil k \ elkýrn propagáto
rům vzniku holdingu. Barrancl<n Biografia měla najednou zák ladní maje tek :~00 milion u 
korun , Barrandov Panorama dokonce 700 111ilionl'1. 
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astala tím pa k třeba i úplně jiná s ituace pro úvěrodn í, protože když viděl tehdejší hlou

pý bankovní ú ředník základní jmění j ede n milion, býval problém zís kal slušný Ú\'ěr. To byl 

jeden dfn od. Druhý byl len, aby se jasně oddělily rf1zné s ložky podnikání, které se do té 

dob} prolína ly, ja ko například zakázková č inno - t stud ia s produkcí českých film u. 

Bylo d tdežité, aby se mezi jednotli vými s ložkami vy tvořily jasné ekonomic ké vazby, a by 

s i vzájemně prodávaly a kupovaly služby. Účetnictví se pa k s ta lo transparentním a koneč
ně bylo v idět, kolik co s tojí. Do té doby to byl jede n z nej větších problé mu , zjis til reálné 

ceny, s ta nov il kalkulační jedni ce, ačkoli se lo nezdá . 

Třetí d f1vod, přiznávám, byl pochybný, a bylo jím moje vlastní megalomanství. Vzal jsem 

s i do hlavy, že z Ba rrandova udělám mediální impé rium. Jednou z prvních akvizic by l 

odkup rozhl asové licence rádia Gole m, ze k teré ho pak vzniklo Rádio Limonádový Joe. 

Za lo se ovšem nestydím, ačkoli jsme na něm proděla li asi šest milionl'1. Bylo nesmírně 

populá rní a dodnes se na něj vzpomíná. Ta ké jsme koupili časopis Kinorevue. Ani len se 

ná m nev) p lácel, nebyli jsme schopní konku roval Cinemě, a na konec zkrachoval. Dalším 

z podobn)ťh záměru byla investice do firm ), k terá děla la re kla mu v pražském metru. 

Měl i jsme v n í as i d vacet procent. Jednal jsem i s Me lantrichem o koupi Svobodného slo
l'a. ~1 ) · le l jsem lo tak, že je třeba Barrandov přetav il do obrovské e konomic ké s íly, aby 

se pro něj konečně našel pořádný in vestor. Ba rrandov na kupoval a s tá le žil je n z toho, co 

s i \ } cl~ l a l. Mými chybami jsme ztra tili možná 15 až 20 milionu, ale vydělali jsme 150. 

Pak ovšem, ve c hvíli , kdy vás věš í na větev, ni koho nezajímá, co j ste udělal dobře . 

Zkrátka j sem celou dobu toužil po Lom , sehna t pro Barrandov silného partnera, kte rý m <:1 

s poustu peněz, a byl by schope n do něj tzv. na rval 500 milionu nebo miliardu investic . 

Dol>11doval studio, opravil a telié ry, koupil nové ka mery, světla, auta, vysázet zeleň. Měl 

jsem p l1in, ze kte ré ho s i spous ta lidí dě la lo legraci . Například jsem tam chtěl vybudovat 

he liporl. Ka rel Smyczek se mi na něja ké sC'huzi s rmll, že jsem se zbláznil. Před čtyřmi 

rok) j ·e m navštívil jedno natáčení na Barrandov ě. a pozemku byly odparkovány čtyři 

hel ikoplfr) . Při znávám, že jsem v tu c hvíli pocítil ješitné zadostiučinění. Já jsem za Ly 

rok) objel mnoho s tudií po světě, a vidě l jsem, že se he liporl často používá. A mnoho ji

n}<'h v~d. které jsem chtě l zrealizoval. Ale zkrá tka pro lid i určitého zpusobu myšlení 

b) la la představa úle tová a kapitali stic k} zcestná . 

\ roce 1997 na mě vytá hli špa tné ekonomické výsled ky s tud ia a celé ho holdingu. Což 

ovšem \'Zniklo tím, že když se vkláda l maje te k clo cl C'eřiných společností, nešlo o daňově 

odeč itatelné položky. Ty vám zl'rstanou visel jako minusové v účetnic tv í, aniž by měly ně

jaký zásadní vli v na ťash-ílow. Tím pádem se účelně, nikoli faktic ky, dostaly všechny 

společ no ' li do ztráty. 

V účetni C' L v í bylo pak dejme tomu minus ] 80 milionu, reálně j sme byli 80 milionl'r v plu

su. \r ba nce pe níze, na papírech minusy. Oni na mě vytá hli právě ly účetn í výsledky, 

a p rot ože se v lom málokdo z obyčejných lidí vyzná, byl jsem předs taven veřejnosti jako 

len, kdo pomalu při vedl Ban a ndov k ba nk rotu. 

Kdyby se tedy předtím navýšilo základní jmění, tak by k tomu nedošlo? 

Přesně tak . Ale j e těžké lo někomu vysvětlit. Ano, b) ly la m reálné ztrá ty z rádia a z Kino
rel'ue, a le Ly b) ly proti zis kum s tudia mini1m1 lní. To se zkrá tka při podni kání s tává, že 

děl á te d1y b) . .. 
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Ale zpět k 1. Silas . Ta strašně podporovala rozdělení Ban-andova na holding, já jsem ale 

celou dobu nevěděl vlastně proč . Byl j em příliš zah leděný do sebe - zase do práce a zase 

do Ludia a nepřemýšlel jsem o j ejich slrategických plánec h. Pochopil jsem to až někd) 

v roce 1997 na jaře. Oni už pomalu rok plánovali koupi jednapadesáti procent Třinec
kých železáren. To je gigantic ký podnik za miliardy korun . Museli si na lo pt1jč it a něčím 

za Lo ručit. V jejich šílených hlavách e bez mého vědomí zrod il plán, že hudou ruč it Bar

randovem. Aniž bych o tom věděl , zastavi li akcie Barrandov Panorama, Barrandov Studio 

a AB Barrandov České spořite l ně a vypuj č-i li si na ně dvě miliard y korun. To mohli udě
lal jako většinoví vlastníci mateřské společnos ti , ale neproběhlo lo valnou hromadou, b} I 
Lo prostě podfuk. Vypukla mezi námi válka, prolože s hodou okolností už jsem v té době 

jednal o vstupu Českého Te lecomu jako majoritního vlastníka do Barrandova. oučástí 
dohody byla i jej ich investice do oprav ve výši 700 milio111'.'i. 

Zalímco 1. Silas si hrála svoji hru, já zabedněnec jsem s i pořád hrá l na Barrandov. Ne\ě

děl jsem, co pečou, když se na mě pořád tvářili jako miloušové s tím , že j sem te n nejlepší 

a bezva chlápek a tak vůbec. V následné bitvě j sem podlehl, přitlačili mě pekelně ke zdi. 

echal jsem se až vydírat a hlavně přinutit k Lomu, že jsem Lo dodatečně podepsal, <'OŽ 

byla dalš í s trašná chyba. Chlácholili mě tím, že ze zisku železáren bude míl následně 

Barrandov svůj profit, že z jej ic h zisku budou do Barrandova investoval. Te lecom samo

zřejmě okamžitě od předběžné s mlou vy ods toupil. 

Moje válka s 1. Silas trvala do května 1997. Nakonec jsem prohrál, byl j sem znovu ze 

dne na den odvolán - pochopi li , že nejsem a nikdy nebudu jej ich člověk. 

Nejde je n o s pory, jak nakládat se spo lečným majetkem, ale i o určitý s tyl. Oni jezdili 
například střílel krokodýly někam do Afriky. Z jednoho metru prásknout krokodýla bro

kovnicí do palice. Lyžování třeba v Argentině. Najímali s i parníky, pořádali go lfové 

večírky. Já tohle nenávidím, ty velkopanské móresy, nikdy jsem se toho neúč-aslnil. 

Ale kdo c hce s vlky žíti, mus í s nimi výti . A já j sem s nimi nevyl. To všechno se sČ' ítalo 

do gilotiny, kte rá v tom květnu dopad la. Tenkrát jsem svt1j zápas o BarrandO\ prohrál 

definiti vně. 

V médiích máte dodnes obraz člověka, který dostal Barrandov pod nadvládu těchto lidí. 

To je pravda. Však já to přiznávám , vy větlil jsem, jak i proč se lo s talo. a druhou s tra

nu, je tu určitý posun. V době, kdy mě vyhodili z Barrandova, jen přemýš l <' li , kde b) c·o 

prodali a co má jakou cenu. Napřík lad jednali s nějakou kanadskou spol eč- ností jmé ne m 

Kodiak a tvářili se, že už je ruka v rukávě. Mně s tačilo pouhých třicet minul na inle rne

Lu , abych zjis til , že žádná taková firma neexisluje, není zapsaná u jediného soudu v USA 

ani v Kanadě. Oni s nimi jednali os m měsíct1 a zobali jim z ruky. Do klubu Mat přiše l 

zástupce Kodiaku, Američan, c hlap jako medvěd, zlaté Rolexk) , metr dlouh ý doutník 

a řekl, že milion dolarů není problé m. Jakmile tohle někdo řekne, věřte, že lo problém 

vždycky je. Skutečný obc hodník , kte rý zná cenu peněz, zvažuje každý dolar a každ) 

cent. Když má někdo doutník a boty z a ligátora a všechno je pro nf'j O. K. , mť1žt>tP ~P ' sa

dit , že je Lo idiot a podvodník. Což ovšem hoš i z Třince nepoznali. Když j e m b tili Lomu 

nap al na Barrandov dopis, nikdo mi ani neodpověděl. Pak ale pravda \)'Šla naje\O. 

Kodiak splasknu! jako bublina. 
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N i C'111é11ě, díky tomu tla ku , který j sem vyvíjel nejen já, a le třeba i Miloš Forman, který 

'yzýval, ab) nevyráběli na Barrandově ced níky, a díky té pečeti jakýchs i „bu ran u", kte

ří filmu nerozuměj í a maj í se s tudiem nekalé úmy ly, díky lomu stigmatu , které i ocelá

ři s ·ehou nesli , doš lo nakonec k ja kési kultivaci a změně j ej ic h poměru k Barra ndovu. 
Že lezárn) se jim rozje ly, začaly vydělával neskutečné pe níze, z pana Ch re nka se s tul 

mul ti m ili ard ář. Ti s i většinou dopřávají nějak ý dalš í byznys, který je troc hu víc sexy 

než výroba kolej nic . Letos poprvé po třinác ti le tech se zachovali j a ko s kuteční majite lé 

a pos tavili nový a te lié r, zai nvestovali . Pochopili , že Barrandov je příliš citlivá záležito l 

a že hy s i jeho prodejem mohli uříznout ostudu. 

Jak lo, že ho za ceLou dobu nedokázali prodat! 

Protože · i nedokázali vybrat, nerozuměli poměrt'11n, nedokázali odhadnout, kdo je kdo 

,. tomhle hyzn) s u. mě jí prodat kolej nice clo Bolívie, a le film chce přece jen něco jiné

ho, poh) buje se\ něm jiný druh lidí, než j ou oni. a víc na přelomu století nas tal boom 

zahrani č n í('h zakázek a oni viděli, že i Barrandov dokáže vydělat spoustu peněz. A lo je 

ten hlavní df1vod, proč s i ho nechali. Oni by jina k neměli trpě li vost něco dlouhodobě bu

dovat, jako jsme měl i my. Chybí jim srdce, v jej ich jednání je pa trná j e n brutální ekono

mická me nta lita: vydě lává - ano, nevydě l ává - pryč s tím! Kdyby s tudio proděláva lo, 

nakone(' hy se ho urč itě zbavi li , neztrácel i čas přemýš lením, ja k to změnit. 

N icméně nejvě tší lids kou zásluhu na tom zmi ňovaném boomu ne maj í oni, a le lidi j a ko 

Matthew Stillma n, Pe tr Moravec, Tomáš Krej č í ne bo t řeba Vašek Eisenhammer.:11 To j sou 

ti lidé, ktťří tam d íky osobním kontaktum a zkušenoste m tahají největší zakázky. 

Cel_{rni demdesátými lety se táhl problém lzu. zlaté akcie, kterou se měl český stál chránit 
proti nežádoucímu nakládán{ s Barrandovem ze strany nových vlastníki1. 

.,Zla tá akcie" byl výmysl FITESU, kte rý trpěl ne us tá le onou presumpcí viny: Oni rozkra

dou BarrandO\ ! 1us í tam být dohled státu! Kdybych tehdy nepřistoupil na návrh „zla té 

ak(' ie", přestože jsem věděl , že je to blbost, tak bychom Barrandov nikdy nemohli zpri

vatizovat, neprošlo by to. Dělat politiku zname ná dě la t kompromisy. Vláda věděla, že 

musí FITESU něco dá t, aby se trochu uklidnil. Tak to vzniklo. Ovšem zákon říká, že ta

ková akcie se zvláš tními právy muže vzniknout pouze za dvou podmínek. Za prvé, ji mu

že e mitoval pouze Zemědělský fond nebo Fond národního majetku, který je jejím nos ite

le m. Za drnh~, ten fo nd mus í být s poluzakladatelem společnos ti , což nebyl. Tím pádem 

byla „zlatá a kc ie" od začátku nepla tným, impoten tn ím nástrojem. Ale já j sem o tom 

mlčel , necha l jsem s i lo pro sebe, prolože jsem vědě l , že to tak musí být. Te prve když na

s ta lo rozdě l ení na holding, začalo mini ste r tvo naj ednou „ prudit" . Protože FITE už 

v lom vidě l tu c h)sla nou krádež: Vidíte, už tune lují Barrandov, převáděj í majete k do ji

n)C'h společností! To, že ty společnost i j sou ze ta procent v lastněné AB BarrandO\ , jim 

uniklo. I ini ·te r ·tvo podlehlo jej ic h tlaku a začalo se stavět na hlavu. A teprve v tom 

:~) Bribk) produC'enl \lallhe'' Stillman založil\ roC'e 199:~ \ Praze firmu Stillking Films. klerá zpro::.t řed

km á\Ú produk(' i filmu' ČR. Stejnou l- in110„1í se zab}'<í F.:i,,, Produ('t ion Ldt. \ 'áda,·a Eisenhamera a E1ic
Fil111„ Petra ~lo rm <·e. 
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okamžiku j sem odkryl karty a řek l jsem jim, nezlobte se, vy tomu ne1111'.'1žele zabránit, pro

tože k tomu nemáte oprávnění. Tím zača la bitva · ministerst,·em. 

]ak vznikl problém pozdních odvodt1 peněz z prodeje iwádědch prcfr starších. <-:esk_frhfilm1~ 
do Fotulu kinematografie l' roce 1997'! Souvisí lo nějak s teh.dej.ffmi ekmwmi<'k_foii potíiP

mi Barrandova? 

Ten problém vznikl právě neshoda mi s ministerstvem. Když se vrát ím o několik let zpát

ky do doby pri vatizace, pak je na mís tě se zm ín it, že v jed né věci skutečně zákon dodržen 

nebyl. Ten totiž zcela jasně určoval, že každý podn ik mus í být privat izován vč·etně jeho 

duševního majetku a značky. To se nestalo. Veškerá autorská práva výrobce, jejiC'hž 

vykonavatelem byl zcela jasně a adresně od roku 1956 právě Barrandov, b) la z privatizo

vaného majetku protiprávně vyjmula a přiřč-ena s tátu. Ten pak polom podep ·a l se s tu

diem provizní smlouvu o jejich obchodování. J á lo vždy cíti l jako jeden z nej\ětších 

podrazu, ke kterému došlo. Velmi ná to poškodilo. Marně j sem tehd} argumenlcnal 

s pomoc í posudku, který vypracovala ni verzita Karlova. Když už led) začala hit\a s mi

nister Lvem ohledně „zlaté akcie", rozhodl jsem se otevřít i tuhle Pandořinu skříňku a jít 

do toho po hlavě . V podstatě to zname na lo změnou obstaravatelsk)('h s m lu\ vyH>lat 

soudní spor, který bychom urč i tě vyhráli. 

Když se dnes z odstupu podíváte na celou poprivatizační historii Barrandvm, myslíte, Ž<' 

se mohla vyvíjet nějak jinak a lépe'! 

Sar11ozřej 111ě. Bylo několik 111ožnoslí. Za prvé, vláda nemusela dát Barrandov do privati

zace a mohl zé'rstat dodnes s tátní. To byla zce la reálná možnost. Ale Klaus jako drs n} re

formátor prohlási l, že celá e konomika bude privatizována. Výjimek bylo jen několik -

plyn, telekomunikace, ČSA a tak dále - podniky, které se privatizují až dne ·. íl) lo") č le
něno jakési „rodinné stříbro", ale Barrandov lam nepatřil. 

Dru há možnost by byla, že bych nebyl demokrat a idealista a ro\'nou při za ložení AB 
Barrandov bych si zajistil jednapadt> át procent akcií. To jsem udělat mohl, moj e pozice 

to dovolovala. Pak by bylo taky všechno jinak, ne musel bych nikd) odejít. Nemu~el b) C'h 

s i pé'rjčovat u lidí, které j sem neznal , tím pádem hy se lidé z 1. Silas na Barrandcn nedo-

ta l i a nebyl by použit jako zástava. V tom případě by Barrandov dnes as i vlastnila něja

ká velká mezinárodní filmová společno t, kte ré bych svuj podíl proda l. Vžd)Ck) jsem 

chtěl z Barrandova udělat kní:s nou a boha tou nevěs tu , kterou všichn i budou chtít a bu
dou se o ni prát. 

Ale kdyby j e kdyby a kdyby jsou c hyby. A ví buh, že já jich nasekal v dobrť \ íře fakt 

do t. 

Citované filmy: 
Don Gio (~l ichal Caban a Šimon Caban, 1992). Kouř (Tomáš \'orel. 1990). Krrnr.\- román (Jaro„h11 Brahe('. 

199:3), Alazanf Filip (\' átlav ~larhoul, 20m ), Obenuí .~kola (Jan SH~rák, 1991 ), Papilio U iří s, oboda, 198(>). 

Pražská phka (Tomáš \'orel, 1988), Záhada hla10la11111 (Petr Kotek. 199:3). 
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